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Com a figues en cofí

Si una cosa podem afirmar des de la Veu és que hi
ha una sèrie de problemes crònics que ens veiem
obligats a publicar una vegada i una altra, problemes
que sembla que no s'hagen de solucionar mai. Un
d'aqueixos problemes és sens dubte la falta de trens.
Fa tants anys que aquest tema és portada que arriba
un moment que ja no sabem quina cosa dir i açò és el
més trist, que l'única cosa que es pot dir és que no ha
canviat res. Si fem un sondeig, no importa l'edat de
l'enquestat: tots recorden haver viatjat un d'aqueixos
diumenges terribles en els vagons d'un tren abarrotat.
Caldria remuntar-se a temps de la guerra per a
recordar aquella estació de Benicarló que en virtut de
les seues instal·lacions era un punt importantíssim. Al

final no sabem si d'una vegada per sempre
s'aconseguirà que per fi puguem cabre tots en un
mateix tren: de moment és molta la gent que ho
demana. Una altra vegada. I ern van...
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COL·LABORA: Conselleria d’Educació de la Generalitat Valenciana

Carxofa: Al Club de Tennis Benicarló pel seu anhelat, i més que merescut, ascens a la 1a
Divisió Autonòmica. Des de La Veu, la nostra més efusiva enhorabona a tota la família del
tennis benicarlando. Que ho gaudiu!

Panissola: al PP benicarlando per voler trencar, al seu benefici, el pacte de govern Psoe-
Compromís que hi ha en aquest moment al nostre ajuntament. L'excusa, la qüestió catalana.
Mentre les opinions siguen lliures i no afecten al govern, com diuen en la llengua de
Cervantes, "ustedes confunden la churras con las merinas". Per molta zitzània que fiquen,
a vostés, la gent els va ficar a l'oposició. És el que hi ha.

CARXOFA i PANISSOLA

Dissabte 28 d’Octubre, a la piscina de Vinaròs, va
començar la temporada per als alevins del Club
Natació Benicarló amb la disputa de la primera
jornada de la lliga de promeses, amb la participació
de 119 nedadors de 9 clubs provincials.

Dirigits per Lucia Vicente, el Club Natació Benicarló
va presentar un equip format per 14 alevins: David
Balaguer, Alejandro Rodríguez, Òscar Balaguer,
Houssain Fertil, Joan Verge, Bruno Moliner, Joana Bel,
Elsa Martínez, Alicia Harris, Henar Àvila, Noemí Verge,
Maria Verge, Alejandra Oroian i Laura Beltran.

La temporada  la varen iniciar amb molta il·lusió, en
una categoria on els nedadors hauran d’anar adquirint
una base d’habilitats i tècniques, necessàries, per al seu
futur com a esportistes de competició. 

Tot i ser la primera jornada, amb els típics nervis dels
debutants en la categoria, ja va haver algunes millores
de marques significatives, respecte a la temporada
anterior.

Les actuacions més destacades dels de Benicarló
foren les de Joana Bel, 5ª posició, als 400 lliures i als
200 estils, de l’any 2006 i Henar Àvila, 6ª posició, als
400 lliures, de l’any 2005.

COMENÇA LA TEMPORADA PER
ALS ALEVINS DEL CNB

text CNB
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EL TEMA ESPORTS

El passat pont del Pilar va marcar una nou esclat
en l’ancestral problema que pateix El Maestrat pel
que fa als trens que connecten les localitats del
nord de la província de Castelló amb les capitals
valencianes i catalanes. Els trens que Adif va
disposar es van veure desbordats i, fins i tot,
alguns usuaris es van quedar a terra. Això va
provocar un terratrèmol polític i social que, fins i
tot, ha afavorit l’aparició d’una nova plataforma
ciudatana, Trens dignes al Maestrat. Una història
que no és nova i que viu un nou capítol estos dies,
amb el mateix escenari i protagonistes semblants.
El més trist és que seguim sense solucions. 

ACCIONS DEL PSPV

El Grup Parlamentari Socialista a Els Corts
Valencianes ha sol·licitat la compareixença del delegat
del Govern de Rajoy a la Comunitat Valenciana, Juan
Carlos Moragues, perquè explique les raons per les
quals en les últimes setmanes s'ha agreujat l'ancestral
problema que pateixen les localitats del nord de la
província de Castelló per la inexistència d'un transport

ferroviari de qualitat.Així ho ha anunciat la diputada
autonòmica socialista, Ana Besalduch, en el transcurs
dels dos actes reivindicatius que el PSPV-PSOE ha
celebrat en les estacions d'Adif de Vinaròs i Benicarló,
en els quals han participat els seus alcaldes i
portaveus municipals de les localitats de Vinaròs,
Benicarló, Peníscola, Santa Magdalena de Polpís,
Alcalá de Xivert i Torreblanca, per a sol·licitar la
implementació d'una línia de Rodalies entre Castelló i
Vinaròs i, de forma immediata, un increment de les
freqüències dels trens regionals que en l'actualitat
donen "un mal servei" a aquest territori. També ha
estat present el secretari general socialista de la
comarca i alcalde de Rosell, Evaristo Martí, a més
d'altres càrrecs del partit a la comarca.

Besalduch ha explicat que se sol·licita la
comparecència de Moragues en la Comissió
d'Infraestructures dels Corts perquè "com a
representant del Govern de Rajoy, aclarisca per què
en les últimes setmanes s'ha reduït el nombre de
vagons en els trens regionals", una circumstància que
ha originat "un increment del temps d'espera entre
trens". La també alcaldessa de Sant Mateu ha
assenyalat que la situació descrita suposa "una mostra
més de la constant marginació a la qual el Govern de

SENSE TRENS O COM UN TREN FANTASMA... ES PASSEJA PER LA COMARCA

textREDACCIÓ

El cap de setmana passat, es complia un somni,
que portàvem molts anys perseguint. 

Després d'estar tota la vesprada, i part de la nit,
batallant en la pista, el nostre equip absolut masculí de
tennis, va aconseguir el desitjat ascens a primera divisió
autonòmica. Este era el quart any consecutiu que
arribàvem a l'última eliminatòria per a ascendir a
primera, però els tres anteriors se'ns va resistir. Però
enguany ja podem dir que som de primera!Així doncs,
ara toca gaudir d'aquest gran èxit, i preparar-nos per a
competir en la màxima categoria del tennis valencià en
2018. Volem donar les gràcies pel seu esforç i
compromís als campions que van aconseguir la victòria,
i també a tots els jugadors que s'han barallat en les
eliminatòries prèvies, fins i tot en altres temporades,
quan no es va poder aconseguir aquest èxit: Nacho
Vicente, Hugo Verge, Deme Peña, Carlos Febrer,
Antonio Mata, Ricky Pérez, Gerard Guimerà, Carlos
Calduch, Jarmo Pérez Wienese, Grip 2 Gestion
Esportiva Societat, etc.Sense tots vosaltres, i sense ser
la família que som en el CTB, açò haguera sigut
impossible.

EL CLUB DE TENNIS BENICARLÓ ASCENDEIX A LA PRIMERA DIVISIÓ AUTONÒMICA

text i foto PREMSA�CTB

A Llódio es va celebrar la primera prova de la
Copa d'Espanya de Ciclocròs amb més de 500
ciclistes. 

Fins allí es van desplaçar del Club Ciclista Deportes
Balaguer de Benicarló. En un dia ennuvolat i amb la
pluja caiguda, encara que poca, la cursa va tenir alguna
zona humida i relliscosa.La primera prova va ser la de
màster 50 on José Julián Balaguer aconseguiria la
desena posició barallant fins al final per l'octava. Més
tard seria el torn de les fèmines on, Isabel Balaguer es
classificaria la vint-i-tres.La pròxima prova a Bunyol
(València).

COPA D'ESPANYA DE CICLOCRÒS

text  VICENT�FERRER foto CC DEPORTES�BALAGUER
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LOCAL OPINIÓ

Mercedes Urquizu, una de les portaveus, ha assenyalat
que “el principal objectiu que era recollir idees i explicar
a la gent què volem, s’ha aconseguit sobradament i els
assistents ens han transmès un grapat de propostes
que anem a fer servir. Ara toca explicar als estudiants de
secundària que ells seran els propers perjudicats pel
mal servei de Renfe en l’actualitat. També als malalts
que necessiten desplaçar-se a Castelló o als molestos
amb el fet de no poder-se seure als trens o per la
impuntualitat o poca freqüència de trens. El que volem
és dignitat en el servei, així com proposar als
ajuntaments de la comarca, grups de la Diputació de
Castelló i Generalitat Valenciana, la necessitat de tirar
endavant la mateixa moció, aprovada per unanimitat a
Benicarló, i que ens ajuden en la millora del servei de
trens, un problema que s’arrossega des de fa dècades”.
A més dels grups amb representació municipal, han
manifestat suport a la campanya el grup de Podem i el
Partit Independent per Benicarló (PIBEN). Diversos
regidors van assistir a la primera de les reunions.

Entre les propostes que han sorgit destaquen el
redisseny de la imatge de la plataforma i campanyes,
una guia per presentar queixes a Renfe pel mal servei,
enviaments a instituts d’informació de la plataforma
‘Trens Dignes al Maestrat’; la celebració d’actes a la
Universitat Jaume I en col·laboració amb la institució
universitària i el Consell de l’Estudiantat, així com una
campanya de denuncies en premsa pels greuges
laborals, accidents i econòmics que suposa perpetuar
aquesta situació i informatives a l’estació. La Plataforma
disposa de diverses vies de contacte, com son la pàgina
facebook (www.facebook.com/ trensdignesmaestrat) i el
correu electrònic trensdignesmaestrat@gmail.com.  

Trens dignes al Maestrat, ha reclamat a les diferents
forces polítiques representades en la Diputació de
Castelló que adopten i analitzen la moció aprovada per
unanimitat a Benicarló en el passat Ple de la localitat del
dia 26 d'aquest mes proposada com a base de treball.
“Entenem que permet avançar d'una forma clara davant
les diferents propostes de mocions que estan sorgint,
doncs compta amb l'aval i estudi previ de formacions
com el PP, PSOE, Compromís o Ciutadans en aquest
ajuntament, la qual cosa agilitaria la reivindicació que
entenem és justa. La moció va obtenir un clar consens
per a evitar així nous debats partidistes que
enterbolisquen la unanimitat aconseguida”, ha
assenyalat Jordi Curto, un de les portaveus de la
plataforma. La plataforma s'ha mostrat disposada a
traslladar als portaveus dels diferents grups (PP, PSOE,
Compromís, Ciutadans i Castelló en Moviment), tota la
informació de la qual disposa, molèsties, situació de
partida, un dossier amb les incidències (sobrecàrrega,
gent sense seients, inseguretat a bord, retards, poca
freqüència...), amb l'objectiu de fer viable una moció a la
que done suport la institució provincial, per sobre de

partits i de forma unànime. “Entenem que tan sols així la
nostra reclamació tindrà èxit i s'atendrà, doncs estem
farts de lluites polítiques i que la problemàtica dels trens
cap a les comarques del nord lluny de millorar, vaja a
pitjor”, ha agregat Curto.Trens dignes al Maestrat està
contactant amb col·lectius i plataformes de la zona que
treballen amb el mateix objectiu per a unificar esforços.
Pròximament iniciarà campanyes de sensibilització del
problema entre col·lectius d'usuaris (centres mèdics,
estudiants, associacions i municipis de la comarca).  El
Regional va arribar el passat cap de setmana a
Benicarló  amb una doble composició, és a dir de sis
vagons, tres més pel que fa als dos caps de setmana
anteriors, amb la qual cosa els usuaris van viatjar més
còmodament. Seguim de molt prop el comportament de
Renfe pel que fa a la seguretat de la nostra gent. El
següent pas serà enviar la moció als grups polítics de la
Generalitat, Congrés i Senat, a més de realitzar una
sol·licitud formal de reunió al Ministeri de Foment i
Renfe.

ve de la pàgina anterior

El passat divendres va tindre lloc la xerrada
informativa organitzada pel Partit Independent
per Benicarló (PIBEN) en relació a la nova llei
d'obligatorietat de disposar d'un Informe
d'Avaluació d'Edificis (IEE) per als propietaris
dels edificis de més de 50 anys.

L'activitat va comptar amb l'assistència d'una
trentena de persones que van poden consultar els
seus dubtes en relació al tema.

Des de PIBEN volem agrair especialment la
col·laboració de Lara Palau i Juan David Morà
(arquitectes de Benicarló) per les seues
explicacions i per resoldre els dubtes plantejats pels
assistents.

XERRADA: INFORME D'AVALUACIÓ D'EDIFICIS 

text PIBEM BENICARLÓ

El següent pas serà enviar la moció als
grups polítics de la Generalitat, Congrés i
Senat, a més de realitzar una sol·licitud
formal de reunió al Ministeri de Foment i
Renfe.
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LOCAL

ELS PROBLEMES D'INUNDACIÓ EN EL PONT DE SANT GREGORI

L'ajuntament de Benicarló ha tret a licitació l'execució
de les obres d'instal·lació d'un sistema d’evacuació
d'aigües en el pas inferior del camí de Sant Gregori al
seu pas pel traçat del ferrocarril. L'objectiu és acabar
amb els problemes de inundabilitat d'aquest tram cada
vegada que hi ha fortes pluges sobre la ciutat. De fet, es
considera ja habitual la inundació del pas inferior unes
quatre vegades per any. El termini d'execució de les
obres serà de dos mesos a partir de l'acta de
comprovació i replanteig. El pressupost màxim de
licitació de l'obra objecte de la present contractació,
sense incloure l'IVA (21%), ascendeix a 67.216,81
euros, a la baixa. Els interessats poden presentar les
seues propostes abans del 14 de novembre de 2017, a
les 14:00 hores. El pas inferior situat en el Camí de Sant
Gregori, al seu pas per la línia de ferrocarril és un punt
de recollida del vessament generat en els episodis
pluvials corresponent a una àmplia conca d'aportació
amb una superfície calculada de 64,6 hectàrees.El pas
inferior disposa d'elements de recollida i conducció cap
a pou profund per percolació no accessible per a la
realització de treballs de manteniment, per la qual cosa
és de preveure la contínua colmatació per sòlids del
mateix i la reducció de la capacitat d'infiltració de les
aigües conduïdes. A més, l'increment de les
impermeabilització en la zona d'assentament urbà de
tipus residencial incrementa els cabals d'aportació amb
destinació a aquest pas inferior, en el qual s'evidencien
situacions reiterades de col·lapse dels sistemes de
drenatge actual davant qualsevol episodi pluvial que
genere qualsevol tipus de vessament. En l'actualitat,
aquestes situacions ocasionen la inundació del pas
inferior del pas, fins a altures evidenciades d'1,5 metres,

incorrent en situacions d'impossibilitat de la circulació
de vehicles i vianants pel Camí de Sant Gregori, a més
de comprometre l'estabilitat estructural del pòrtic
ferroviari. Donada la més que reduïda capacitat de
drenatge del pas, la durada dels episodis d'inundació
poden ocòrrer en períodes de 4 dies, no obstant açò,
són reduïts mitjançant el buidat  manual mitjançant l'ús
de motobombes.

L'objecte de les obres que ara ixen a licitació és la de
determinar les instal·lacions d'evacuació del pas inferior
del Camí de Sant Gregori al trobar-se amb el traçat
ferroviari València-Barcelona, amb l'objectiu d'evitar o
reduir les afeccions ocasionades pel vessament
arreplegat en els episodis pluvials amb destinació al pas
inferior. L'obra civil relativa a l'arqueta de recepció de les
bombes se situarà en el punt més baix del pas inferior,
tenint en compte que la solera tindrà funcions
d'embornal de suport als embornals laterals i xarxa
actual a través d'una reixa. L'arqueta es preveu la seua
situació enfront del mur de contenció del talús de terra
del pont, amb una separació mínima d'1,5 metres d'est
a l'efecte de quedar fora de l'abast de la capdavantera
d'aquest mur. Tal situació es garantirà mitjançant la
realització de tastos per a la caracterització i localització
de les capdavanteres del mur. En cas necessari,
l'excavació de l'arqueta es retirarà cap a l'eix del vial el
necessari per a evitar qualsevol tipus d'afecció als
elements estructurals del mur de contenció del talús. No
es realitzarà obra civil en l'àmbit del calaix del pont ni
s'actuarà sobre els lliuraments dels drenes laterals de
talús que aboquen als embornals, de manera que
l'eliminació dels episodis d'inundació millorarà el
drenatge i cohesió estructural d'aquests talussos.

text  NATÀLIA�SANZ

L’altre dia, l’alcaldessa i el regidor d’Economia
reuniren la premsa per anunciar que l’Il·lustríssim
ha amortitzat un préstec. Tot i que es pot caure en
el parany de malpensar que la convocatòria
correspon a un excés propagandístic, si vivim en un
món on es publicita un sopar d’amics, per què no
s’ha de poder commemorar la fi d’un crèdit o un fet
econòmic qualsevol? Ahir mateix, a casa nostra
vam pagar l’assegurança del cotxe i després no ens
vam privar del xicotet plaer de comunicar-ho a un
grup de WhatsApp que compartim amb els
membres d’una generació passada de moda.
Òbviament, no hem parat de rebre felicitacions en
forma d’icones d’ovacions i caretes felices per part
de la majoria, que ha volgut compartir amb
nosaltres la felicitat del moment. No cal anomenar
l’envejós de Garcia, que pateix amb l’èxit aliè i ens
ha enviat una caca.

Mentrestant, a la seu dels altres que també
salven Espanya, els populars benicarlandos
treballen en el debat de l’estat de la població que se
celebrarà pròximament. No tot ha de ser sacrifici

patri. També cal vendre la tasca opositora. Diuen
que no els agrada el format proposat per l’equip de
govern i han fet arribar als mitjans de comunicació
una opinió on manifesten la seua disconformitat. El
text parla de qüestions procedimentals, de si primer
enraonaria un governant o de si després respondria
un opositor o a l’inrevés. Confesso que no m’ha
interessat massa i m’he perdut, no l’he acabat
d’entendre i he tirat pel camí més ràpid. He suposat
que als populars els agradaven més els debats que
no organitzaven ells durant els vint anys que van
manar, perquè com que ells no en feien, no eren un
desastre com els que s’organitzen ara. Crec que
l’hauré de tornar a llegir. Quina caca!

CACA i PROPAGANDA

text J.�GUILLEM

BECA DE CAIXA RURAL PER CATALOGAR EL SEU MATERIAL DOCUMENTAL

El benicarlando, Antoni Marzal, és el jove becat
durant 4 mesos per la Fundació Caixa Benicarló
amb l’objectiu de catalogar el seu material
documental i fotogràfic, mitjançant un conveni de
col·laboració amb la Fundació Universitat Jaume I-
Empresa de Castelló (FUE-UJI). 

Marzal, que té 24 anys, ha estudiat el Grau en
Història i Patrimoni i Grau en Humanitats i va començar
la seua beca el 30 de setembre. Entre les tasques que
desenvoluparà en esta beca, es troba la digitalització,
catalogació i descripció de fotografies del periodista
Pepe Palanques en el Repositori de la UJI, així com
antics programes de festes que es remunten al 1928.

El director de Caixa Benicarló, José Manuel Galán
Foix ha ressaltat que “valorem esta beca amb la qual
pretenem continuar amb la digitalització del fons
fotogràfic Pepe Palanques i la difusió dels programes de
festes de Benicarló, estos últims cedits per la família
Anyó per a la seva difusió en l’àmbit cultural i acadèmic”.

Els primers programes de festes ja es troben
digitalitzats i es poden consultar a:
http://repositori.uji.es/xmlui/handle/10234/169289

text CAIXA�BENICARLÓ
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EL BENICARLÓ UNDERGROUND

Via pecuària a Castelló
Tornem amb el procés, per si

no en teniu prou, perquè la cosa
sembla que no s'acaba. Quan
publiquem aquesta pàgina pot
haver passat qualsevol cosa.
Igual ja ha plegat fins i tot
«l’organització criminal» que es
finançava amb fons públics
obtinguts amb pràctiques
corruptes i l’aire democràtic s’ha
tornat menys irrespirable. Igual
potser aleshores això mateix es
converteix en un llast que frena
de manera natural les ganes de
fugir que tenen... Perquè ara
amb les eleccions convocades
començarà la tercera temporada
i tot fa pensar que, igual que a
Lost, després de reunir-nos amb
els amics per compartir l’últim
episodi, tornarem al punt d’inici.
La veritat és que mentre dura tot
aquest enrenou ací al País
Valencià continuem igual de
malament com sempre, i sense
pinta que canvie alguna cosa.
L'exemple més clar està en els
trens de rodalia que, per molt
que ací el personal proteste i
viatge pitjor que les raberes de
borregos, amb perdó pels
animalets per la comparança,
resulta obvi que amb la marxa
que portem, fins i tot, ja podria
declarar-se una mena de via
pecuària, per als estudiants
sobretot, per a fer la
transhumància entre els nostres
pobles i les verdes pastures de
la plana de Castelló. A la millor,
si són capaços d'organitzar-se,
els surt més a compte agafar
carretera i manta i anar en
romeria per N-340 cap avall. Qui
no diu que amb la publicitat i
algun que altre tall de carretera,
sortint a la tele, aconsegueixen
més que amb totes les mocions
presentades als ajuntaments
que, ara per ara, igual només
han servit de paper per anar al

vàter. No, si ja ho deien els vells,
a peu s'arriba a tot arreu! 

Avançar per la dreta i amb
boira

Per cert, amb això de jugar a
desfer Espanya, com se n'estan
sortint els espavilats de la Penya
Gurtel! Senyors, que, en
paraules de la fiscalia, el PP s'ha
finançat amb una caixa B.
Mentrestant, només es fa que
parlar de Catalunya per tot
arreu, i aquesta notícia passa
desapercebuda com sembla que
ens anem oblidant de Bárcenas,
Correa, Bigotes i companyia,
amics dels seus amics. Sobre
això el fiscal De la Maza, tan
pulcre, no té opinió. Ací, als
mitjans estatals, només toca
rebelión, secesión y separación.
I els de Ciudadanos i Psoes ja ni
obrin la boca. Mireu que era
difícil avançar al PP per la
dreta... doncs ho han
aconseguit. Per cert, al codi de
circulació espanyol no està
prohibit avançar per la dreta?

Trucar a l’estranger
No direu que amb tot este

merder la gent no li trau suc a la
situació. Ja corre que des que

s'ha proclamat la
pseudoindependència les
companyies telefòniques fan
l’agost. Diuen que trucar a o des
del Principat això ja se considera
una telefonada internacional i,
per tant, les tarifes ja han
canviat. De tota manera, que
nosaltres tinguem entés, això ja
s'ha solucionat fa poc quan ha
decaigut el cobrament del
roaming, no? Eixe problema ja
no el tindríem... L'Humorcillet
que fa la piulada sembla que
l’han entabanat en algun
locutori.

Felicitar deu ser sedició?
Hosti, quina pressa s'han

donat els de Compromís-
Esquerra de Benicarló a donar la
benvinguda a la nova república.
El que no sabem és d'on ha
sortit la piulada, si de la part de
Compromís, de la part
d'Esquerra, o d'ambdues. Tot i
així segur que PP i Ciudadanos
ja els deuen mirar per l'ullet a
vore si la fiscalia no troba alguna
mena de delicte a la targeta de
felicitació. Segurament ho han
fet perquè són bona gent i cal
felicitar tothom quan es
compleixen les seues
expectatives, no? No tots els
dies naix una nova república al
tauler europeu... tot i que només
siga a títol particular. Això sí,
tenim entés que el primer dia i la
majoria dels que la van
proclamar no han passat pel que
era el seu lloc de govern. Home,
que això no queda bé! El
funcionariat va i el polític se'n va!

text LA COLLA DE TAFANERS

Com hem de fer gran el país així! Quina manera de
donar exemple és esta, fent bo l'argument del
ministre Zoido quan diu que només poden passar a
replegar les fotos però no asseure's a la cadira. Han
de fer com Barberà, el nostre representant, a
primera fila de la foto de TV3 diumenge passat a no
sabem quin acte d'Esquerra ací al País Valencià. Ell
sí que és un polític com cal. No ens estranyaria que
la piulada de felicitació de la nova república haguera
sortit del seu mòbil. 

Incoherències i justificacions 

I vinga, anem tancant el monogràfic, encara que
com podem comprovar, l’anomenat procés és una
pista de patinatge en què el més fàcil és pegar-se
un bac cada vegada que un obri la boca. Hi ha
arguments sentimentals, històrics o identitaris que
posen molt de pes a la romana per a uns i no són
més que brossa per a uns altres; per una altra
banda, advertiments o amenaces legals
no han aturat mai les voluntats
d’independència de països molt menys
desenvolupats que Catalunya. Ja parlem
massa... Al que anem... Si els de dalt
s'han donat pressa a donar la
benvinguda a la nova república, què
n'hem de dir de la Viquipèdia, on
Catalunya ja apareixia com ha estat a
mitja tarda del dimecres! Que no us ho
creieu, mireu la imatge i sortireu de
dubtes. Ara bé, els dos asteriscs tenen el
seu significat: "Territori no independent,
inclòs per motius de comparació".
Suposem que la visita de Puigdemont a
Brussel·les deu ser per avançar en el
reconeixement del nou estat, no? De tota
manera molta pedagogia hauran de fer
atés que des del govern espanyol ja han

fet un model de carta per a tots els països per a
noreconocerla. De tota manera, per si un cas, ells ja
han dit que acaten el 155... A vore, si es fa la
república és amb totes les conseqüències. Això de
després fer-li cas a Mariano i no al propi parlament
no queda gens bé. Fins i tot els de la CUP diuen si
es presentaran també a les eleccions autonòmiques
que ha publicat el govern espanyol. Va, home,
vinga!

A l’hora de tancar sempre ens sorgeix alguna
cosa d’última hora. Ens han enviat una imatge que
ens ha fet pensar molt en tot el que s'ha dit sobre el
susdit procés i la manipulació informativa que diuen
que es practica des de la vessant independentista
(l’altra banda no manipula la informació òbviament,
només cal mirar les cadenes estatals per
comprovar-ho). Ara han creat una bola sobre la
suposada manipulació dels alumnes a les aules
catalanes, on, diuen, són adoctrinats en un furibund
catalanisme antiespanyolista. Però hi ha coses que
cauen pel seu propi pes quan veiem manifestacions
d'un i altre color (bé, en realitat, els colorets de les
banderes són els mateixos!). Mentre que una és
completament cívica, l'altra arrambla a banderades
contra qui no combrega com ells, agredeix els
periodistes dels mitjans que no són del seu gust, i
demana "Puigemont al paredón". No creuen que la
llibertat de decidir és la que fa que hi haja gent amb
tot tipus de pensament?  Fins i tot els del
"paredón"? No entenen que si hagués existit eixe
adoctrinament, com fa quaranta anys, ni podrien
governar, ni votar, i tots aniríem uniformats? Deu ser
que no recorden el famós FEN (Formación del
Espíritu Nacional) quan per cert allí sí que ningú
gosava dir el contrari. Deu ser que ho entenen com
una diversitat "vertical". 

ve de la pàgina anterior
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Avui deixaré de costat la meua inqüestionable
espanyolitat que, per cert, cada dia la tinc més pujada i
més eufòrica, perquè hi ha coses de les quals
m’interessa més parlar. Sense anar més lluny, la
primera d’ella té a veure amb la portada d’aquesta
setmana i eixe atracament anomenat “taxa de
reciclatge”. Compte, que amb això no vull dir que els
nostre polítics siguin uns lladres, només he dit que
aquesta taxa no és més que un impost revolucionari que
ens han encolomat amb nocturnitat i sense vaselina. És
molt raonable tot allò que es diu a l’editorial, escrit amb
molt de seny i cuidant molt les paraules emprades. Jo
no soc tan fi i dic el que penso sense embussos ni
insultar ningú. Vull deixar ben clar que jo soc un dels
ciutadans exemplars que es molesten en tindre a casa
quatre recipients amb l’ecològica i solidària finalitat de
separar els residus que es generen a casa meua. A més
a més, deposito cada tipus de residu al seu contenidor
corresponent. No baixo mobles sense prèviament haver
avisat al servei municipal de recollida d’aquest tipus
d’objectes. I què em trobo? Setanta-nou euros l’any que
he de pagar, malgrat la meua incontestable consciència
ecològica. Com es veu que, segons lo president
d’aquest nyap de consorci, no quadrem lo pressupost,
ara, per tal d’agrair la meua consciència ecològica,
m’apujaran un euret la taxa. Diuen que per tal de
beneficiar-me amb un pírric descompte d’aquest
atemptat a la meua butxaca, he d’agafar lo cotxe, pujar
a punt verd i dipositar allà les meues deixalles. Així, al
mateix temps que em desplaço fins allà, llanço a
l’atmosfera una mica  de diòxid de carboni per tal de
col·laborar a confirmar que això del canvi climàtic és,
com ja deia aquell famós cosí de Mariano Rajoy, un
artifici, una falòrnia  i una enganyifa. Què vol que li diga,
senyora Garcia? Sí, comprenc aquells que diuen “que
reciclen ells”, “no tenen una planta ben gran i ben
preciosa?”. No caldria estrènyer tant al ciutadà, que ja
paga prou de taxes i impostos, però aquesta és la
solució més fàcil.

Ara passem al tema de les medalles. No hi ha cosa
que agradi m és als polítics que posar-se-les. Clar
exemple d’això el tenim a les pàgines sis i set. Per un
costat, l’ajuntament ens informa que la senyora
alcaldessa s’ha reunit amb un senyor del ministeri que
s’ha compromès a gastar-se dos cents mil euros
asfaltant l’antiga 340. Acte seguit, el Pp local, es posa la
medalla pel mateix motiu, però rebaixa a cent vuitanta
mil euros la inversió de l’estat. La pregunta està clara i
ara mateix tots ens estem preguntant el mateix. Qui és
eixe senyor de la foto de la pàgina set que te una
postura tan inversemblant? 

Passo de dir res sobre les notícies que signa AB.
M’avorreixen, m’ensopeixen, em cansen amb lo seu
vocabulari administratiu i tediós. Ordenances, plans
urbanístics..

Absolutament vergonyós és l’abandonament
ferroviari que patim. La Renfe, passa olímpicament del
nostres estudiants, i tant li fa que els vagons siguen
llaunes de sardines. Mentre tos paguen el seu bitllet, a
ells tant els fa. Això sí, un estudiant de València
matriculat a l’UJI, té trens cada vint minuts per a
desplaçar-se d’una ciutat a l’altra. Quants en té un
estudiant d els nostres comarques?

Ara va una mostra més de la meua ignorància
esportiva. Llegeixo a la pàgina dinou, que el club de
bàsquet és líder a la “Primera Divisi Nacional”. I vaig i
penso “collons, primera divisió nacional”. I segueixo
pensant “a primera divisió nacional jugaran equips de
primera divisió”. Llavors em poso a llegir la resta de la
notícia i veig que van guanyar a l camp de l’Alcora i que
la setmana que ve juguen contra un equip d’Onda. I
llavor me n’adono que no entenc res. 

Sí, realment té molta cara eixe que fa les cròniques
del futbol. Molta cara i molt poca vergonya.

Aniré acabant que es fa tard. M’agrada molt lo cartell
anunciador de la Festa de la Carxofa. Recorda els
gravats del segle XVIII. Una preciositat.

Sense intenció de recuperar la subsecció de
l’espifiada de la setmana, m’ha agradat molt això de
batejar lo saladero del poble del costat “Gil Menges”.
Molt bo el SALT.

Senyora Garcia:
Això és el que vaig saber llegir en l’anterior número de la seua revista...

text EL LECTOR

El passat dissabte 21
d’octubre els cadufers i
caduferes van presentar els
esbossos dels monuments
que lluiran al carrer durant
les festes josefines 2018.
L'acte va comptar amb la
presència dels artistes
fallers encarregats de donar
forma, relleu i color als
ninots que presumeixen els
esbossos presentats, els
quals van explicar de
primera mà el sentit de la
composició presentada i allò
que volen expressar amb les
figures que veuran la llum al
març de 2018.

Per cinquè any consecutiu,
l’artista faller benicarlando,
Dani Ballester, traurà del taller una Falla infantil que
donarà cos als somnis dels més menuts. 

D’altra banda, Palacio i Serra, que van deixar una
molt bona impressió en la seua estrena als carrers de

Benicarló, repetiran per segon any consecutiu amb
l’objectiu de donar un pas més i complir amb les
expectatives que la Comissió té dipositades en els
artesans fallers valencians.

PRESENTACIÓ DELS ESBOSSOS 2018 - FALLA EL CADUF

text i foto EL�CADUF
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El procés independentista català ens està
portant a viure un dels moments més tràgics de
la democràcia del nostre país. Els grups
constitucionalistes ens hem unit per a seguir
defensant la unitat després de la Declaració
d'Independència de Catalunya. És per açò que
des del Partit Popular hem agraït al PSOE i
Ciutadans el suport compartit a les mesures
aplicades pel govern. Fins i tot Pablo Iglesias ha
cridat a l'ordre als seus, perquè la direcció
catalana de Podemos s'havia acostat a
posicions polítiques independentistes, més
pròpies de la CUP que del partit morat.

A Benicarló, això no obstant, la nostra alcaldessa
Xaro Miralles no vol “independitzar-se” dels seus
socis de govern, la coalició independentista
Compromís-Esquerra Republicana del País
Valencià. Aquest pacte, fruit de la seua unió
després de les passades eleccions locals de 2015
ha regalat al nostre poble un equip de govern
format per quasi un 40% de regidors
independentistes. 

Xaro és ostatge dels seus socis de legislatura,
uns socis que no amaguen el seu full de ruta

particular i el vertader objectiu del qual és seguir
“fent país”. Ja ens avisaven en la nit electoral del
passat 26 de maig de 2015, enaltint l’estelada
enfront de l'ajuntament, declarant-se “els putos
amos”. I en les xarxes socials se succeeixen les
manifestacions del grup municipal Compromís-
ERPV a favor de la independència catalana: “Una
nova república naix avui a Catalunya. Front
l’immobilisme espanyol, independència. Des de
Compromís-ERPV de Benicarló mostrem suport”. 

El mateix suport que la senyora Miralles els
segueix donant amb tal de mantenir el seu seient al
capdavant del consistori benicarlando. I és que no
ens enganyem, els independentistes governen a
Benicarló gràcies al pacte amb la senyora
alcaldessa. Per aquest festeig, Miralles està
defraudant fins i tot a companys del seu propi grup
municipal, de partit i votants socialistes. Gràcies a
aqueix pacte, tenim també a Benicarló Diada del
País Valencià, en comptes de Dia de la Comunitat
Valenciana. 

Però l'alcaldessa de Benicarló sembla que
segueix sense saber amb qui ha acabat pactant.
Senyora alcaldessa, continue pactant i veurà on
arribarà. Perquè senyora Miralles, està vosté a
favor o en contra de l'aplicació del 155 com els
seus companys de govern?

BENICARLÓ, INDEPENDENTISTA, AMB EL SUPORT DE XARO

text PP BENICARLÓ

NOU TALLER D'OCUPACIÓ PER A MAJORS DE 25 ANYS

El nou taller d'ocupació que gestionarà
l'Ajuntament, ‘Benicarló en verd 2’, formarà en
jardineria a deu persones majors de 25 anys durant
un any. El projecte rebrà una subvenció de 194.000
euros de la Generalitat i comptarà amb una
aportació municipal de 40.000 euros.

L'Ajuntament de Benicarló ultima la posada en marxa
d'un nou taller d'ocupació, en aquest cas, enfocat a la
formació laboral de persones majors de 25 anys. El
taller, que gestionarà la Regidoria de Promoció
Econòmica a través de l'Agència d'Ocupació i
Desenvolupament Local (AODL), se centra en treballs
relacionats amb l'àmbit de la jardineria i ocuparà a 10
persones al llarg d'un any, a més d'un director i un
monitor.

El regidor de Promoció Econòmica, Román Sánchez,
ha qualificat «de notícia excel·lent per a Benicarló la
consecució d'un nou taller d'ocupació» i ha explicat que
«el nou taller contempla una part de coneixements
teòrics i una part pràctica en la qual els participants
treballaran sobre el terreny, de manera que podran
assolir una qualificació laboral important».

El taller rebrà una subvenció de 194.000 euros de la
Generalitat i comptarà amb 40.000 euros més de
l'Ajuntament, per a despeses complementàries. Les
persones que formaran part del taller rebran els
certificats de Professionalitat d'activitats auxiliars en
vivers, jardins i centres de jardineria i certificació
d'Instal·lació i manteniment de jardins i zones verdes.

El taller ‘Benicarló en verd 2’ serà una consecució
d'una primera fase que s'està duent a terme ara mateix
i que està treballant en la millora i adequació de l'Hort
de la Mar i en la posada en valor de l'anomenat Jardí de
la Mar, una parcel·la de 6.715 metres quadrats ubicada

a la partida Solaes, a la mateixa vora de la mar. Els
alumnes-treballadors d'aquest nou taller d'ocupació
finalitzaran els treballs al Jardí de la Mar i actuaran, a
més, en altres zones, com els terrenys dels voltants del
CEIP Ángel Esteban, uns terrenys situats davant de la
zona d'autocaravanes i algunes rotondes de la ciutat.

A partir del 2 de novembre, es publicarà al web de
l'Ajuntament tota la informació relativa a aquest nou
taller d'ocupació. Les persones interessades a formar
part d'aquest taller hauran d'estar inscrits al Servef i
hauran d'informar que estan interessades en el taller. El
termini finalitzarà el 14 de novembre. D'altra banda, les
persones que vulguen optar als llocs de director o
monitor, tindran fins al 9 de novembre per a presentar la
documentació a l'Ajuntament.

El regidor ha subratllat que la posada en marxa del
nou taller d'ocupació, juntament amb la resta
d'iniciatives d'inserció laboral portades a terme en
aquesta legislatura, «certifica l'aposta decidida d'aquest
Ajuntament per la creació d'ocupació i el foment de la
formació en habilitats laborals que faciliten l'entrada al
mercat de treball».

text i foto TDAM
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CULTURA EL TEMA

Rajoy sotmet a la província de Castelló" Es tracta de
fets molt greus que porten a Besalduch a sol·licitar la
comparecència a Les Corts, de Moragues, "perquè
explique el que està passant, perquè demane perdó als
usuaris del servei de trens de les comarques del nord
de Castelló i perquè aporte les solucions que es
necessiten, atés que no pot seguir ocorrent que els
usuaris es queden en terra després d'haver pagat un
bitllet de tren". És un problema que afecta a totes les
estacions de la comarca però de manera molt especial
a la d'Alcalá de Xivert-Alcossebre, perquè segons ha
explicat el portaveu socialista d'aquesta localitat, Joan
Ronchera, "els diumenges a la vesprada, els que
sempre es queden en terra són els veïns d'aquest
poble, perquè el tren arriba de gom a gom". 

En els actes reivindicatius de Vinaròs i Benicarló
també ha estat present el responsable
d'Infraestructures de l'Executiva Provincial del PSPV-
PSOE, Sergio Bou, que va incidir que "el nord de la
província de Castelló segueix molt discriminat en tots
els aspectes, també en el de les connexions
ferroviàries". Per açò, ha sol·licitat un projecte integral
que aborde la problemàtica de les deficients connexions
ferroviàries entre Castelló i Vinaròs, "perquè no pot ser
que en ple segle XXI els trens seguisquen passant per
estacions que estan tancades". Bou considera
fonamental que a mitjà termini entre en servei una línia
de Rodalies de qualitat entre Castelló i Vinaròs i que de
forma immediata s'incremente el nombre de trens
regionals que circulen entre Tortosa i València. Ha
sol·licitat "que els trens circulen amb una freqüència
major i que el servei siga de major qualitat, la qual cosa
necessàriament implica que els trens porten un nombre
major de vagons".

Per la seua banda, l'alcaldessa de Benicarló, Xaro
Miralles, ha destacat la contradicció que es viu en la
seua localitat perquè succeeix que, en una estació
d'Adif com la de Benicarló-Peníscola, que és la més
turística de la província de Castelló, no para cap tren
ràpid". És per això que ha sol·licitat que l'Euromed que
connecta València amb Barcelona es detinga a
Benicarló. En l'acte de Benicarló ha participat Mercedes
Urquizu, de la plataforma Trens dignes al Maestrat.

EL PLENARI DE BENICARLÓ

La darrera sessió plenària de Benicarló també va ser
protagonista d’un nou capítol d’esta particular guerra
que els veïns de la zona nord de la província viuen
contra les institucions. El consistori va aprovar per
unanimitat aprovar una moció que demana una millor
connexió. L'alcaldessa, Xaro Miralles va remarcar: «Els
partits que estem representats en el consistori signem
un document per a urgir a Renfe un servei de Rodalies
amb una elevada periodicitat o, almenys, que els pocs

trens que vénen tinguen els vagons que són
necessaris».Miralles va afegir que «és intolerable quees
venguen els bitllets i que els viatgers que els compren
no puguen anar còmodes, per no parlar de la
problemàtica que s'ocasionaria amb l'assegurança de
Renfe si hi haguera un accident». Els portaveus del PP
i Cs van sol·licitar la creació d’una comissió que agrupe
els municipis afectats per les manques de la xarxa
ferroviària per a plantejar solucions viables. El portaveu
de Cs, Benjamí Martí, va manifestar que «la situació
d'aquest transport és inacceptable i insostenible» i va
exigir que «Foment solucione l'amuntegament que es
produeix».El consens en la moció va ser aplaudit per
representants de la plataforma que van assistir a la
sessió plenària i que, amb el suport del consistori,
organitzen actes reivindicatius, com a recollida de
signatures. 

EL NAIXEMENT DE LA PLATAFORMA
CIUDATANA

‘Trens dignes al Maestrat’ es va presentar el cap de
setmana passat a Benicarló amb l’objectiu de copsar
l’opinió dels usuaris, agrair als ajuntaments de Benicarló
i Vinaròs les mocions aprovades reclamant una millora
en el servei de trens i per tal de repartir fulls de recollida
de signatures i amb l’objectiu de donar a conèixer la
plataforma especialment entre els més joves (futurs
estudiants de cicles o universitaris) i usuaris de tren per
qüestions de treball, mèdiques o burocràtiques.

ve de la pàgina anterior

Dissabte que ve dia 4 de novembre s'inaugura a
la sala "La Bohèmia" de Castelló l'exposició "Vents
del Nord".

Aquesta exposició col·lectiva és una idea promoguda
pel fotògraf José Antonia Arias “Keco”, autor de diversos
llibres sobre els pintors de la província de Castelló. Així,
amb la complicitat del galerista Manu Vives, en aquesta
exposició s'ha reunit obra de José Caldés, Miguel Ángel
Cavero, Sònia Eva Domènech, Sali García de Araoz,
ILOMSS, Jesús Maestro, Isabel Serrano i Rosa Soriano
Marzal, la gran majoria residents a Benicarló.

L'exposició s'inaugura el dia 4 a les 20 hores en la
C./Císcar, 14 (Castelló) i romandrà en "La Bohèmia"
durant tot el mes de novembre.

"VENTS DEL NORD"

text REDACCIÓ fotos JESUSMAESTRO.COM

“Vents del Nord”a Castelló
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CONTACTA AMB  “LA VEU DE BENICARLÓ”

twitter: @Elstafaners   mail: veubenicarlo@gmail.com

Arriba España, muy buenos días, caballeros.
Permitanmé que me presente. Soy Carlos María,
íntimo amigo de la madre del desagradecido y
catalanista Vicente Tadeo y no sé de cierto qué
relación me une con el pelele
del progenitor del eterno
aspirante a gecetillero. Sepan
todos ustedes, lectores
adoctrinados de esta mierda
de revista, que no despiertan
en mí sino el más grande de
los desprecios y la mayor de
las antipatías. Me los
conozco muy bien a todos y
sé dónde viven. Arriba
España, a tomar por culo ya. 

Por decontado que no me
intresa un carajo todo lo que
aquí se escribe, en una lengua
que la utilizan solamente para
provocar a les espñoles de bien
como yo mismo. Mi amantísima
amiga (ya me entienen cuando
digo lo de amiga, que serán
cabrones pero imbéciles no) me
ha «sugerido» que le aplique a
su descarriado vástago el
artículo 155 (no sé si del Código Penal o de qué leches!)
y que, hasta que no se vuelva a restablecer el orden
constitucional en nuestra patria y por ende en el seno
del hogar familiar, sea yo el encargado de redactar las
crónicas de los partidos que dispute en su feudo e
incluso fuera de su feudo el Club Deportivo Benicarló.
Es bien cierto que a mi ese equipo me la trae el pairo
porque yo soy español, español, español, yo soy
español, español, español. Piqué, vete a Cataluña!
Cataluña es España! ¿Qué pone en tu DNI? ¡Hala
Madrid, hala Madrid!

Estoy seguro, conociendo la tendenciosidad de La
Voz de Benicarló, que me van a traducir este escrito al
puto catalán, pero reconozco que ahora mismo es ella,
tan dulce, tan encantadora, tan ferviente creyente y tan
fervorosa amante la que me proporciona lumbre, techo
y sustento y no puedo decepcionarla.

Confío que las aguas vuelvan a su cauce, que el
espíritu de concordia y unidad regresen pronto a nuestra
patria y que mi paso por esta penosa publicación sea
breve. Tan breve que espero que cuando el agilipollado
de Vicente Tadeo vuelva ya hayan tenido que plegar y
hayan metido en la cárcel a todos los responsables de
tanto desaguisado. 

Sin ganas y justo a la misma hora en que jugaba el
Real de Madrid en Gerona (¡Oh, Gerona, la ciudad de
los sitios, defensora de España en la guerra del
Francés, quién te ha visto y quién te ve!) tuve que
presenciar uno de los más penosos espectáculos
balompédicos que he visto en mi vida. Por amor y solo
por amor. Bueno, y porque soy poco trabajador y algo
puterillo y esta señora me gobierna ¡Hala Madrid y nada
más!

El Benicarló se enfrentaba a la Unión Deportiva Val
de Ucsó, segundo clasificado en aquel momento y
ahora primero. Los dos equipos saltaron al terreno de
juego a los acordes de un pretendido himno del
Benicarló cuya letra está en catalán. ¡Piqué, vete a
Cataluña! ¡Yo les hacía una frontera y verían ellos!
Boicot a los productos catalanes! ¡Cataluña es España!

Si he de ser sincero confesaré que no estuve mirando
para nada el partido y sí que, en cambio, estuve
pendiente del teléfono móvil para consultar cómo iba mi
Real de Madrid. «¡Hala Madrid!», se me escapó en el
primer gol merengue y unos niñitos me miraron con cara
de adoctrinados por sus maestros. Esto no puede ser,
no podemos seguir así. Esto lo arreglaba yo en media
hora. Media hora y se acababa tanta tontería. 

El Benicarló perdió 0 a 2, los dos goles los marcaron
los de la Val de Ucsó en la segunda parte y uno fue de
penalty. Parece ser que el equipucho del cual hace las
crónicas Vicente Tadeo se ha colocado en posición de
descenso. Me da igual, que se vayan jodiendo. 

Lo que me preocupa es que el Gerona de
Puchdemong ganara a mi Real de Madrid ¡Hala Madrid
y nada más!

¡HALA MADRID Y NADA MÁS!

text  

CARLOS MAR˝A DE MUCHOS SANTOS DE ARELLANO Y RAM˝REZ
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COMENÇA LA TEMPORADA PER ALS ALEVINS DEL CNB

Els passats dies 17, 18, 19 i 20 d'octubre , un grup
integrat per 40 alumnes i 3 professors de l'IES Joan
Coromines vam anar d'excursió al Parc Nacional de
la Sierra de Guadarrama i voltants.

Vam visitar el CENEAM (Centro Nacional de
Educación Ambiental) on ens van explicar molts
aspectes al voltant del Parc Nacional i de la importància
que té per a les persones el respecte del medi ambient.
A més hi havia exposicions sobre la biodiversitat i el
desenvolupament sostenible.

Després visitàrem el centre d'interpretació de la
“Boca del Asno” a Valsaín (San Ildefonso – Segòvia-) on
ens varen passar uns curts al voltant del Parc Nacional.
Plovia però no ens vam poder resistir a donar una volta
per aquell entorn tan bonic. Es tractava d'un bosc de
pins rojals (Pinus sylvestris) de dimensions enormes (al
voltant de 25 / 30 m d'alçada) amb gran quantitat de

líquens i molses que es caracteritze per l'explotació
sostenible que ha permès arribar a l'actualitat en un
estat de conservació molt bo. Hi ha cabirols, picots,
voltors negres i tota classe d'aus, amfibis i rèptils.

A l'endemà vam visitar els palaus de Riofrío amb un
museu de la caça impressionant i daines (“gamos”)
pasturant pels voltants i de la Granja de San Ildefonso
(lloc de residència estiuenca dels reis en segles
passats). Per la vesprada vam contemplar l'imponent
aqüeducte de Segòvia i vam passejar pels carrers de la
ciutat.

Ja de tornada vam estar al Museu Nacional de
Ciències Naturals a Madrid. Allí ens vam impregnar de
biodiversitat, d'oceans, vam contemplar els primers
exemplars que van formar part del museu allà pel segle
XVIII i finalment les guies ens van portar de passeig per
l'evolució, des dels primers éssers vius que poblaren en
planeta fins a l'Homo sapiens.

Han estat uns dies molt productius: hem aprés moltes
coses i ho hem passat molt bé

EXCURSIÓ AL PARC NACIONAL DE LA SERRA DE GUADARRAMA I VOLTANTS

text i foto IES�JOAN�COROMINES


